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 المستخلص 

تسعى مكتبات جامعة أسوان جاهدة لتوفير المعلومات، وتقديم خدمات المعلومات 
بقدر مناسب لتلبية احتياجات الطلاب من ذوي الاحتياجات الخاصة ، ويهدف هذا 
البحث إلى التعرف على دور مكتبات جامعة أسوان في تقديم خدمات المعلومات 

واقع هذه الخدمات والمعلومات المقدمة لهم ،  للطلاب داخل المكتبة، وتحديد 
واعتمدت  هذه الدراسة على منهج دراسة الميدانية  لملائمته مع أهداف الدراسة، 

( من الطلاب ذوي الاحتياجات الخاصة بكليات الآداب 66وتكونت عينة الدراسة من )
ن،  وايضا والتجارة والتربية النوعية ودار العلوم والألسن والحقوق بجامعة أسوا

( من طلاب ذوي الاحتياجات 5طلاب الدرسات العليا )ماجستير فقط ( بلغ اعدادهم )
( طالبا ،واعتمدت الدراسة على أداة الاستبيان 77الخاصة  وبلغ عدادهم الاجمالى )

لجمع البيانات الميدانية التي تجيب عن تساؤلات الدراسة ، فضلاً عن معرفة 
ات المعلوماتية المقدمة لذوي الاحتياجات الخاصة وسبل الصعوبات  التي تواجه الخدم

التغلب عليها. وبينت الدراسة أن أكثر الصعوبات يتمثل أهمها في عدم توفير رفوف 
تتناسب مع ذوي الإعاقات الحركية والبصرية ، عدم توافر مصادر مكتوبة بلغة 

ادية بطريقة "برايل" بالمكتبات لذوي الإعاقة البصرية ، عدم توفير لوحات إرش
"برايل" أو مسجلة صوتيًا ، وأوصت الدراسة بإقامة دورات تدريبية لأمناء المكتبات 
والطلاب من ذوي الاحتياجات الخاصة، توفير الأجهزة المساعدة واستثمار إمكانيات 

  .شبكة الإنترنت في خدمة الطلاب ، وتوسيع حجم الإنفاق على المكتبات  الجامعية 

 :ةالكلمات المفتاحي
  وسائل تكنولوجيا التعليم –ذوي الاحتياجات الخاصة  –خدمات المكتبات 
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Abstract 

Aswan University libraries strive to provide information and 

provide information services as appropriate to meet the needs of 

students with special needs. This research aims to recognize the 

role of Aswan University libraries in providing information 

services to students within the library and to determine the reality 

of these services and the information provided to them. This study 

relied on a field study curriculum to fit the study's objectives, and 

the sample of the study consisted of (69) Students with special 

needs in the faculties of Arts, Commerce and Qualitative 

Education, the House of Sciences, Elders and Law of the 

University of Aswan, as well as students in higher studies 

(Master's only) 5 students with special needs and a total of 74 

students.  The study relied on a questionnaire to collect field data 

that answered the study's questions, as well as on the difficulties 

faced by information services for persons with special needs and 

ways to overcome them. The study showed that the most 

significant difficulty was the lack of shelves commensurate with 

persons with motor and visual impairments, and the lack of 

written sources in the language "Braille" in libraries for the 

visually impaired, not providing guides in a manner "Braille", or 

audio-recorded, recommended that the study conduct training 

courses for librarians and students with special needs, provide 

assistive devices and invest Internet capabilities in the service of 

students, and expand expenditure on university libraries, 

 keywords: Library Services - Special Needs - Means of 

Education Technology 
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Online support information for students with disabilities 

in colleges and universities during the COVID-19". 
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“Core Knowledge and Specialized Skills in Academic 

College & Research Libraries”. Libraries,
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 توصلت الدراسة نتيجة الهدف الثانى -
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السعرالاجماليالعددالمطلوبالأثاث الخاص للمركز المعلومات

الف جنية 0101مقاعد مبطنة

الف جنية 0101كبائن غير سمعات

الف جنية 301دولاب خشبي

الف جنية 000طفيات الحريق

 الف جنية010          الاجمالي 
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